
29. ledna 2023 | číslo 4 
 

 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

Významní hostia, zaujímavé témy: V Brne sa debatovalo o budúcnosti EÚ 

Ako ďalším bodom nášho programu bola diskusia so zaujímavými hosťami  - s europoslankyňou 

Markétou Gregorovou, europoslancom Tomášem Zdechovským, Martinom Vokálkom za 

EUROPEUM a štátnym tajomníkom MZVEZ Andrejom Stančíkom. Nosnou témou bola 

budúcnosť Európskej únie a účastníci mali možnosť svoje otázky klásť priamo zainteresovaným 

osobnostiam.  V rámci diskusie boli rozdelení účastníci do malých skupiniek a prechádzali témy 

od federalizácie a eurozóny až po ochranu vnútornej hranice a FRONTEX-u. Z diskusie si odniesli 

nové zážitky a poznatky hostí z prostredia praxe. 

 

 

 

 

 



Organizácia Amnesty International získala Sacharovovu cenu za slobodné 

myslenie 

Po úvodných slovách Jindřicha Pietrase z Kancelárie Európskeho parlamentu v Českej republike 

a kvízu o Sacharovovej cene prebiehala živá diskusia členov Europarlamentu o tom, koho 

nominujú na laureáta Sacharovovej ceny. Veľa poslancov si zobralo ako inšpiráciu národný 

odkaz Slovákov, a preto sa rozhodli priamo nominovať in memoriam dvoch významných 

slovenských národovcov – Juraja Jánošíka a M. R. Štefánika. Tretím nominantom bola z radu 

vyčnievajúca organizácia Amnesty International. Aká to škoda, že českí europoslanci nezdieľali 

so svojimi kolegami zo Slovenska národnostné cítenie, a tak nenominovali žiadnu českú 

osobnosť. Bohužiaľ nádejný favorit Jánošík nepresvedčil hlasovacie plénum, nakoľko vznikli 

pochybnosti o tom, koľko peňazí rozdával chudým, a koľko si nechal pre seba. Laureátom 

Sacharovovej ceny sa po nekonečných diskusiách a výmene názorov stala nečakane 

organizácia Amnesty International, srdečne blahoželáme!  

Andrej Meszároš 

 

 

 

 

 

 

 

Nová totalita  

Demokracie je křehká, 
ztratit ji – to je lehká věc. 

Co jsme dneska zažili? 
Z Rady nás vyloučili.  
 
Co se chystá, přesně víme, 
už tomu nezabráníme.  

Parlament by zrušit chtěli,  
veřejnost chtějí umlčet, 
rozhodují o nás bez nás, 
začíná nám odpočet.  
 
Odpočet pak totalita,  
za pět minut dvanáct je. 
 

NAŠE REDAKCE BYLA VYLOUČENA Z KRIZOVÉHO 

JEDNÁNÍ RADY MINISTRŮ: NA SLOVENSKOU 

VECNICI DOPADLA RAKETA, LIDÉ JSOU ZRANĚNI 

 

Na slovenskou vesnici na východě země dopadla „raketa 

ruské výroby“. Některým slovenským bojovým 

jednotkám se proto zvýšila bojová pohotovost. Celá 

situace nastala během jednání institucí v Brně, proto 

předsednictvo Rady svolalo krizové jednání, na které se 

dostavila i naše redakce. Nicméně v podstatě okamžitě 

jsme byli, zejména na přání ministra ze Španělska, 

z místnosti vyloučeni a Rada tak jednala za zcela 

uzavřenými dveřmi. Naši reportéři se budou snažit zjistit 

co nejvíce informací. Prozatím se k věci vyjadřujeme 

básní, kterou složil náš důvěryhodný zdroj, 

zástupkyně Generálního sekretariátu.  



Německá ministryně: NAŠÍM CÍLEM BYLO ZBAVIT SE DEMOKRACIE  

Rada ministrů a Evropský parlament poprvé jednaly společně. Před tímto jednáním se však Rada 

snažila diskutovat o návrzích, které ji předložil Parlament. Jednání však bylo natolik vypjaté, že 

k samotnému konci ministři a ministryně neschválili nařízení v podobě, které jim doručili 

europoslanci a europoslankyně. „Naším cílem bylo zbavit se demokracie. Nechceme státy 

zatěžovat zbytečnou demokracií,“ až taková slova zazněla od německé ministryně, která začala 

zaměňovat slova demokracie a byrokracie.  

Proto se instituce dostaly do fáze dohodovacího výboru. Zástupci obou institucí se snažili 

konstruktivně svým protějškům vysvětlit své postoje, nicméně neúspěšně. Jedna 

z europoslankyní byla dokonce pár kroků od toho, aby byla předsednictvem vyloučena 

z místnosti. Až tak vypjaté bylo společné závěrečné jednání.  

Martin Míšek 

Poslední workshop se během nedělního dopoledne zaměřil na možnosti, které mají mladí 

lidé např. díky programu Erasmus+ a rovněž byly zmíněny stáže nejen v institucích EU: 

 



To, že celé jednání bylo velmi vypjaté dokazuje i níže přiložený dokument, kterým se 

Evropský parlament rozhodl vytvořit speciální výbor SAVE:     

 Výbor pro záchranu Evropského parlamentu (SAVE) 

• Z mandátu Europarlamentu zřizujeme tento výbor, který má vyšetřovací působnost a 

bude vyšetřovat tyto zásadní body: 

 

1. Narušení vztahu mezi institucemi EU 

2. Podezření na lobbing ze strany lobbystických skupin= viz. Snaha o vyškrtnutí čl. 17 

zabývající se lobbystickými skupinami 

3. Snaha Rady o nastavení mantinelů tak, aby mohlo docházet k ohýbání a svévolnému 

výkladu nařízení (vyškrtávání článku) 

4. Podezření na neschopnost rady 

5. Obecná kompetentnost 

 

• Mandát výboru má platnost 6 měsíců a může být prodloužen na základě usnesení 

Europarlamentu 

• Evropský parlament má dohled nad aktivitami Unie, činností Komise a dalších orgánů. 

Pro výkon své kontrolní funkce může mj. Zřídit dočasné vyšetřovací výbory. 

• Parlamentní výbor má právo vyšetřovat záležitosti Evropské Unie 

• Ze všech postupů při projednávání se Rada snažila absolutně narušit vztah mezi 

institucemi EU, protože za každou cenu se snažila omezovat pravomoci Komise a 

příslušných institucí ve prospěch Rady. 

• Podle anonymních nahrávek (Z původní videonahrávky se dochovala pouze 

audionahrávka) měl ministr za Itálii schůzku se Silviem Berlusconim a jeho společníky. 

Ve zvukové nahrávce Berlusconi slibuje ministrovi 10 milionů eur, pokud se Itálii v radě 

podaří zamítnout projednávaný návrh v celém rozsahu. 

• Zarážející zjištění přišlo opět ze zmíněné nahrávky, kdy Silvio Berlusconi společně 

vyjednávali s poradcem rumunského ministra o zamítnutí tohoto projednávaného 

nařízení.  Klíčový je také fakt, že Rumunsko bylo na základě interních zdrojů, nakloněno 

k přijmutí tohoto návrhu. 

• Je důležité zmínit, že aby se návrh v rámci rady zamítl, je potřeba aby proti hlasovalo 

více než 45 % ministrů a zároveň 35 % populace EU, jejichž hlas zastávají přítomní 

ministři. 

• Navíc rada se snažila vyškrtnout v návrhu Článek č. 17, ten však omezuje lobbystické 

skupiny a v souvislosti s nahrávkami to nahrává lobbistům, a nikoliv členským státům 

• Viz. Článek 3 dílu evropského reportéra, se také odkazujeme na neschopnost Rady EU-) 

článek poukazuje na rozhořčení některých ministrů na nepružnost jednání a že nestíhají 

projednat, to co měli v gesci. 

• Z těchto důvodu vyjadřujeme obavy nad kompetencemi a relevantnost  

 

 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Jménem organizátorů a partnerů projektu 

bychom chtěli všem účastníkům a účastnicím 

poděkovat za celé čtyři dny, které obohatily celý 

náš tým.  

Moc děkujeme za vaše skvělé výkony v rolích 

zástupců frakcí či členských států a zároveň za 

velmi zajímavé příspěvky do všech debat. 

Gratulujeme vítězům, čest všem účastníkům.  

 

Rádi bychom vám popřáli hodně štěstí v osobním 

i studijním životě a těšíme se na setkání třeba na 

závěrečné konferenci tohoto ročníku, o které vás 

brzy budeme informovat.  

Děkujeme! 


